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Úvodník

Volby do EP 2014
Ve dnech 23. 5. 2014 – 24. 5. 2014 jsme 

volili do Evropského parlamentu. V obci 
Měchenice bylo odevzdáno 184 obálek, 
z nichž bylo 183 platných hlasů. Volební 
účast byla 30,51%. Vítěznou stranou byla 
koalice TOP 09 a STAN, s celkovým počtem 
platných odevzdaných hlasů 75, ANO 2011 
získala 33 platných odevzdaných hlasů, 
ČSSD 21 hlasů, následovaly strany ODS 
(9 hlasů), KSČM (9 hlasů), Česká pirátská 
strana (8 hlasů), KDU – ČSL a Strana svo-
bodných občanů (7 hlasů). Od jednoho do 
tří hlasů pak získaly některé menší kandi-
dující strany.

Dotace
Získali jsme dotaci na menší nákladní au-

tomobil a kontejnery pro svoz bioodpadu. 
Vůz by měl do budoucna sloužit i pro zimní 
či letní údržbu veřejných prostranství a ze-
leně v obci. V tuto chvíli probíhá příprava 
zadávací dokumentace pro výběrové říze-
ní na automobil. Jakmile tato bude připra-
vena a schválena, můžeme přikročit k za-
hájení samotného výběrového řízení. 

Kanalizace
Na jednom z předchozích zasedání za-

stupitestva jsme vybrali společnost od 
níž máme již připravenou zadávací doku-
mentaci pro výběrové řízení na projektan-
ta splaškové kanalizace, jíž budeme schva-
lovat na příštím zasedání.

Milí čtenáři,
ve druhém čísle Měchenického čtvrtletníku v tomto roce přinášíme drobné obměny. Vyčerpali jsme sekci Sociálního okénka, které bylo na 
přání některých čtenářů nahrazeno sekcí Policie ČR. Po delší odmlce přispěli svým článkem i měcheničtí fotbalisté. Příspěvků tentokrát při-
šlo opravdu mnoho, a protože má Čtvrtletník omezený počet stran, budou některé články připraveny pro použití v budoucích vydáních. 

Přejeme všem čtenářům příjemné chvíle strávené čtením našeho periodika.                                                                                                           KG

Údržba obce
Podařilo se nám dokončit opravy míst-

ních komunikací, opravy a obnovu zábrad-
lí na krátkých schodech a máme dokonče-
ný prořez rostlin pro vybagrování nánosů 
z dešťové kanalizace. Jsou nainstalována 

dvě dopravní zrcadla, jejichž instalace nám 
byla povolená příslušným odborem dopra-
vy. V posledních dnech proběhla rekon-
strukce obecních vývěsek v dolní části obce. 
Nadále se zabýváme problematikou obec-
ní vody.

Úspory
V elektronické aukci jsme vysoutěžili niž-

ší ceny za elektrickou energii. Vítězem elek-

tronické aukce se stala společnost Amper 
Market. Roční úspora by měla činit cca 
30% z celkové ceny za spotřebu elektrické 
energie obcí Měchenice. Smlouvu bude-
me uzavírat na rok s tím, že pokud se spo-
lečnost osvědčí, můžeme se opět účastnit 
další aukce v příštím roce. 

Jednání
Na konec června je připraveno jednání 

týkající se přemnožené černé zvěře v na-
šem regionu. Jedná se o schůzku, jejímž 
cílem by mělo být zhodnocení celoregio-
nálních naháněk, keré se konaly v minu-
lém roce a zároveň by měla být místem, na 
němž bude dohodnut další postup všech 
zúčastněných stran.

Proběhlo jednání s odborem dopra-
vy, Policií ČR a KSÚS nad řešením doprav-
ní situace v ulici Sloupecká, kdy obec jed-
nala na základě znaleckého posudku, a to 
zejména o snížení maximální povolené 
rychlosti a omezení nákladní automobilo-
vé dopravy v této ulici. Odbor dopravy za-
dal Krajské správě a údržbě silnic vypraco-
vat statický posudek komunikace. 

Nadále je řešena situace v ulici Hlavní, 
a to její zprůjezdnění. Občané bydlí-
cí v uzavřené části této ulice sepsali pe-
tici proti obnovení provozu. Postoj obce 
v této věci ale zůstává neměnný, a to ta-
kový, kdy zejména z důvodu bezpečnosti 
v ulici Přístavní, která slouží jako přístupo-
vá cesta pro cestující PID, trvá obec na ob-
novení provozu v ulici Hlavní.

Telegraficky z úřadu
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Obecní dění

Slovo starostky

S blížícím se koncem našeho volebního ob-
dobí nastal čas bilancování. Ne vše, co jsme si 
předsevzali, se nám podařilo dovést do zdár-
ného konce. Ale jak už to bývá, uskutečni-
li jsme mnoho věcí, které jsme původně ani 
neplánovali. Ráda bych zhodnotila naši prá-
ci, protože však náplň práce zastupitelstva 
obce, potažmo starosty, zahrnuje celou šká-
lu oblastí, je tento článek rozdělen do dvou 
čísel Čtvrtletníku. V tomto vydání tedy sezná-
míme čtenáře především s úsporami a příjmy 
obce, v příštím čísle pak s projekty, získánými 
finančními prostředky, ale i s věcmi, které se 
nepodařily dle našich představ.

Do funkce jsme nastoupili na podzim 
roku 2010 a na stole na nás čekala hromád-
ka s nápisem budoucí zastupitelstvo. Nejen 
touto hromádkou jsme se však museli za-
bývat. K dořešení na nás čekala celá řada 
věcí, ať už se jednalo o dořešení dotací, přes 
správní řízení po běžnou administrativu. 
O tom však již pojednává slovo starostky č. 1 
z roku 2011. Práce bylo mnoho, učili jsme se 
za pochodu. Ne vše se nám vždy dařilo a ani 
my jsme nebyli neomylní. Předložit výsledky 
naší práce tak, aby byly objektivní, nelze, ne-
boť na rozdíl od našich kritiků víme, co kolik 
obnášelo práce a učení, a co jak dlouho tr-
valo a proč.

Jak jsem již v úvodu zmínila, začněme 
úsporami. 
Úspora za telefony: 20 337,16 Kč 
Úspora za pojistné: 7 702 Kč
Úspora za velkoobjemový, nebezpečný od-
pad a elektrošrot (2 svozové dny ročně): 
93 199,5 Kč
Úspora na úrocích cca: 35 000 Kč
Zvýšený příjem za pronájem internetové 
sítě: 20 000 Kč.
Rozpočtová úspora za rok 2013: 1 800 000 Kč 
(použitelná na větší projekty v budoucnu).

V první řadě se nám podařilo zaktuali-
zovat smlouvy, jež se staly v průběhu času 
nevýhodnými a jejichž je obec účastníkem. 
Tímto krokem došlo ke zlevnění některých 
produktů, které obec čerpá. Jedná se zejmé-
na o cenu za paušální tarify mobilních linek 
a pevné linky. V roce 2010 byla cena za hovor-
né 57 440,16 Kč, v roce 2013 pak 49 732,71 Kč 
a za rok 2014, kalkulujeme – li s průměrnou 
cenou za měsíce leden až červen, 37 103 Kč. 
V ceně roku 2014 je i výše investice do VOIP 
telefonů, která v příštím roce odpadne. Pro 
rok 2015 se počítá s dalším snížením, a to 
díky zrušení telefonu pro místostarostu 
(standard byl nastaven v době, kdy tento za-
stával uvolněnou funkci a smlouva byla uza-
vřena na dobu určitou) a snížením tarifů pro 
účetní (bývalé účetní nestačil nízký tarif, pro-
to se zvyšoval, té současné stačí předplace-
ná karta) a starostu. Smlouvu by obec měla 
změnit koncem roku 2014.

Další snížení nákladů zaznamenáváme 
v oblasti plateb pojistného. Zde původní 
cena pojistného ve výši 42 383 Kč, zahrnu-
jící pojištění majetku a obecního automobi-
lu, klesla na 34 681 Kč.

Náklady za odvoz nebezpečného odpadu 
a elektrošrotu se pohybují jako na houpač-
ce. My jsme převzali smlouvy s USU a pocti-
vě jsme třídili, čímž jsme v roce 2011 zvýši-
li náklady na odvoz nebezpečného odpadu 
a elektrošrotu na 10 6627,5 Kč. Od roku 
2012, kdy jsme díky svazku obcí Mníšecký 
region uzavřeli hromadné smlouvy s novou 
odpadovou společností a zároveň zavedli 
kultivovanější svoz nebezpečného, velko-
objemového odpadu a elektrošrotu, kles-
la cena za nebezpečný odpad a elektrošrot 
na 17 760 Kč v roce 2012 a dále na 13 428 Kč 
v roce 2013.

Dále jsme díky předčasnému splacení 
úvěru na budovu obecního úřadu ušetřili 
na úrocích cca 35 000 Kč, neboť jsme neby-
li, po předchozí domluvě, sankcionováni dle 
smluvních podmínek.

Změnou smlouvy s nájemcem interneto-
vé sítě jsme dosáhli i zvýšení ceny nájemné-
ho, a to z původních 80 000 Kč na 100 000 Kč 
ročně.

Tím, že platíme externí společnost na 
zpracování vyúčtování energií v budově 
č. p. 5, kde nejsou instalovány jednotlivé 
elektroměry a je třeba kvalifikovaných po-
stupů pro zjištění ceny energií, získáváme 
vyúčtování, které se stává, v případě neza-
placení nájemníkem, soudně vymahatelné. 
Toto je obrovský rozdíl oproti předchozímu 
postupu, kdy bylo vyúčtování zpracovává-
no bez znalosti problematiky a programo-
vého vybavení a obec prohrála soudní spor 
s jedním z bývalých nájemníků.

V tuto chvíli pracujeme na analýze provo-
zu obecního vodovodu. Netroufám si hod-
notit výhodnost provozu sama, neboť ne-
jsem odborník ve věcech správy vodovodu 
a vyznat se v jednotlivých zákonech o vo-
dách, vodovodech a kanalizacích a o ce-
nách, dle kterých je tvořena cena nájemné-
ho, zisku apod. zabere více práce než jedno 
odpoledne. Uznávám však, že v tuto chví-
li platné smlouvy jsou velice nestandardní. 
Z tohoto důvodu byl pověřen odborník, kte-
rý je ke zpracování analýzy fundovaný.

V tuto chvíli již známe výsledky elektronické 
aukce, jejímž cílem je zlevnění ceny elektrické 
energie v obci Měchenice, která činí v obec-
ním rozpočtu jednu z nejvyšších položek.

Usnesením zastupitelstva jsme zvýši-
li cenu za zřízení věcného břemene vedení 
na obecních pozemkách, a to na 500 Kč za 
1 bm z původní ceny 1 200 Kč jako jednorá-
zovou úhradu za celou délku, a tuto bude-
me v nejbližší době ještě dále upravovat.

Zefektivnili jsme činnost obecního úřa-
du, změnou klíčových pracovníků ušetři-
li na mzdách a to i snížením počtu zaměst-
nanců údržby.

V roce 2013 jsme ušetřili 1 800 000 Kč. 
Tyto prostředky mohou být, a to včetně le-
tošních úspor, použity na větší investiční 
projekty, jako je např. kanalizace.

Kateřina Gavlasová

Kde: sraz účastníků – před obecním úřadem
Lektorka: Jana Porkátová                                               Cena: 50 Kč/ 60min

DYNAMICKÁ CHŮZE
V okolí Měchenic jsou krásné trasy pro lekce dynamické chůze. Můžete se přidat s hůlkami i bez nich. Naučím vás, 
jak s hůlkami správně chodit a dokáži vám, že správná a svižná chůze je plnohodnotný sportovní výkon, který zvyšuje 
kondici a pomáhá snižovat hmotnost. Při správné chůzi se zapojují svaly nohou a hýždí, ale i zad, bříška, boků a paží. 

Kdy: každé pondělí od 17 hodin
         každé úterý od 13 hodin
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  Z E  Z A S T U P I T E L S T V A
NA NÁSLEDUJÍCÍCH ŘÁDKÁCH VÁM PŘINÁŠÍME SOUPIS NEJDŮLEŽITĚJŠÍCH USNESENÍ ZASTUPITELSTVA, KTERÁ BYLA 

PŘIJATA OD POSLEDNÍHO VYDÁNÍ MĚCHENICKÉHO ČTVRTLETNÍKU. 

Obecní dění

1) Jako nejnižší nabídka na zhotovitele vý-
běrového řízení na projektanta kanalizace 
byla vybrána společnost pana Ing. Tomáše 
Rupricha, jež provede výběrové řízení v sou-
ladu s podmínkami dotačních titulů tak, aby 
byl náklad za výběrové řízení uznatelným ná-
kladem v rámci dotace. Společnost byla vy-
brána na základě nejnižší cenové nabídky.

NA SVÉM DRUHÉM ZASEDÁNÍ V ROCE 2014, KTERÉ SE KONALO DNE 31. 3. ZASTUPITELÉ MIMO JINÉ PROJEDNÁVALI:

1) Pasport veřejného osvětlení – obec po-
řídí pasport veřejného osvětlení za účelem 
zmapování stavu jednotlivých lamp VO, a to 
zejm. jejich stáří, zhodnocení jejich výkonu, 
zhodnocení jističů – zda je třeba na tu kte-
rou větev využívat instalovaného jističe, zda 
by nestačil slabší apod. Zpracovaný pasport 
bude sloužit také jako podklad pro investice 
na veřejné osvětlení v příštích obdobích.

2) Paní starostka podepsala novou pojist-
nou smlouvu, která byla potřeba pro dopo-
jištění podpojištěného obecního majetku. 
Cena pojistného se zanedbatelně snížila.

3) Řadoví zastupitelé se až na nepřítom-
ného pana Hurta vzdali odměn za funkci za-
stupitele.

4) Zastupitelé odhlasovali snížení prodejní 
ceny budovy penzionu, č. p. 5 v obci Měche-
nice. Cena byla snížena na 5 900 000 Kč.

5) V ulici Sloupecká budou přidány lampy 
veřejného osvětlení.

6) Obec se nadále zabývá problematikou 
smlouvy na provoz vodovodu v obci Měche-
nice. Byly řešeny nové smluvní podmínky.

7) Dále paní starostka informovala o pro-
bíhajících dotačních řízeních, o čištění pra-
vostranného přítoku Bojovského potoka 
v ulici V Dolečku a o zprovoznění ulice Hlav-
ní. Na zasedání bylo přislíbeno, že by se mělo 
s opravami započít již ten samý týden, kdy se 
zasedání konalo. Na jednání, které následo-
valo však nedošlo ke shodě mezi Krajskou 
správou a údržbou silnic, jež má komunikaci 
na starosti, a majitelem přilehlé nemovitos-
ti, a ač bylo KSÚS přislíbeno, že budou zahá-
jeny práce, po několika hodinovém jednání 
plném dohadů nakonec KSÚS ustoupila od 
jejich zahájení pro nemožnost domluvy.

DNE 24. 4. 2014 NA SVÉM TŘETÍM ZASEDÁNÍ PROJEDNÁVALI ZASTUPITELÉ OBCE MĚCHENICE NÁSLEDUJÍCÍ:

2) Byla vybrána společnost Machido, kte-
rá provede opravu místních komunikací 
v obci Měchenice, a to za cenu 293440 Kč, 
neboť podala nejnižší nabídku. Cena bude 
upravena dle skutečného provedení prací, 
dojde -li ke změně rozsahu zakázky.

3) Řešena byla dešťová kanalizace, na-
koupení sloupů na VO od společnosti ČEZ 
a přidání lamp VO v ulici Sloupecká, kdy vý-
běrem byla pověřena paní starostka, paní 
místostarostka a předseda finančního výbo-
ru. Zprávu o výběru předloží zastupitelům.

ELEKTRO INSTALAČN Í PRÁCE

Kontakt:

Petr DEMIŠ, Měchenice 72
petr.demis@seznam.cz      tel: 603 349 501

                                       montáže a opravy rodinných domů, bytů 
           rozvody TV, telefonů a zabezpečovací techniky
silnoproudé rozvody                                               slaboproudé rozvody 

Inzerce
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Ze společnosti

Proběhlé akce
V sobotu dne 5. 4. 2014 připravila obec 
Měchenice ve spolupráci s o.s. Hvozdík 
velikonoční dílny. Děti si mohly namalovat 
vajíčka, vyrobit zvířátko z vlny, vyrobit an-
dílka z peří, ozdobit perníček, zasít osení či 
uplést pomlázku. Akce to byla moc pěkná, 
dětem, které se jí zúčastnily se velice líbila. 

Paní Poršová, Mařincová a Šamová upekly 
pro děti něco malého na zub, za což bych 
jim chtěla touto cestou poděkovat. Náš dík 
si jistě zaslouží i pan Mlejnský s manželkou, 
který upletl nespočet pomlázek a i všichni 
ostatní, kteří akci pořádali za Hvozdík.

Dne 30. 4. 2014 se konalo tradiční pálení 
čarodějnic v obci Měchenice. Pro děti byl 
připraven program v podobě tvorby skřít-
ků a k dispozici měly i papíry s vodovkami, 
takže jim byl dán prostor pro jejich kreativ-
ní vyjádření se.

Večer byl poměrně chladný a ač hořel 
menší oheň, na němž si mohli všichni zú-
častnění opéct buřty, či se u něj jen ohřát, 
čekali netrpělivě na zapálení velkého 
ohně, na jehož vrcholu čekala ohavná zlá 
čarodějnice. Jelikož se ale koncem dubna 
stmívá později a pořadatelé nechtěli ošidit 

Podle cestovních kanceláří je nutno za 
poznavací zájezdy zaplatit dost peněz. 
Pravda, pořádají se většinou za hranice-
mi našeho státu – to hlavně proto, aby 
byl zájezd zajímavý. My jsme se zúčast-
nili také poznavacího zájezdu, také zají-
mavého, ale ne v zahraničí. Využili jsme 
výletu pořádaného paní Ivou Běhavou 
a Irenou Trnkovou, který organizují za 
přispění obce. Zájezd na císařský zá-
mek v Brandýse nad Labem. 

Tento zámek je významnou rene-
sanční památkou s nádhernými grafi-
ty, s původními císařskými komnata-
mi, zámeckou knihovnou toskanských 
Habsburků, s expozicí uniforem a zbra-
ní císařské kavalerie a zámeckou obra-
zárnou. V sálech gotického hradu jsme 

se seznámili s největším rodokmenem krá-
lovských a šlechtických rodů od prvních 
Přemyslovců po současné panovníky mo-
narchií Evropy. Tento zámek byl oblíbeným 
letním sídlem císaře Rudolfa II, loveckým 
zámkem císaře Karla VI., osudovým zámkem 
císařovny Marie Terezie, byl hlavním stanem 
císaře Františka I. v čase napoleonských vá-
lek, a nejmilejším zámkem  posledního císa-
ře a českého krále Karla I. Rakouského. Toto 
kulturní a historické bohatství bylo navíc 
doplněno neobvykle historie znalým a na-
prosto ne suchopárným průvodcem. 

Po skončeni této velice zajimavé prohlíd-
ky nás pan Šárka svým autobusem dopravil 
do centra podhradí, kde se všech 38 účast-
nic (ale i účastníků)  rozešlo podle svých zá-
jmů a potřeb do cukráren, restaurací, či piv-

nic. Po přestávce jsme pak odjeli do 
Průhonic, kde jsme měli možnost se 
projít po krásne Průhonické zahradě 
a dokonce i nakoupit sazenice na zkrášle-
ní našich měchenických zahrádek.

A závěr? Velice zajímavý poznávaci 
zájezd pouze za cenu vstupenek.

V pořadí již dvanáctý ale doufejme, že 
rozhodně ne poslední!

Asi budu mluvit za všechny zúčastně-
né, když touto cestou poděkuji organi-
zátorkám akce paní Trnkové a Běhavé, 
které každoročně vybírají místa, kam se 
seniory vyrazí, zajišťují vstupy, autobu-
sovou dopravu a přebírají na sebe veš-
kerou zodpovědnost za zdárný průběh 
výletu.                                            J. Šťastný

děti o pohled na hořící čarodějnici, při je-
jímž vzplanutí bylo nejedno dítko smutné, 
byl velký oheň zapálen ještě za šera. To mu 
však neubralo na jeho kráse. Děkujeme 
všem místním občanům, kteří se na orga-
nizaci akce podíleli, jmenovitě pak panu 
Kadlecovi, Skalovi, Barochovi, Humpovi, 
Průchovi, Karetovi, Kaňkovi, Budilovi, paní 
Budilové, Kadlecové a Kaňkové a i všem 
ostatním, na něž jsem určitě zapomněla, 
ale jejichž pomoc byla neméně významná. 
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25. dubna 2010 proběhlo slavnostní 
otevření dětského hřiště v Měchenicích 
u Bojovského potoka. Pokud se dnes 
podíváme tímto směrem, již si tento 
kout bez hracích prvků pro nejmenší 
ani neumíme vybavit. Co si však vyba-
vujeme jasně, jsou pocity, které tomu-
to otevření předcházely. Byly to hlavně 
pocity sounáležitosti, nadšení a zapále-
ní lidí pro danou věc. A to věc veřejnou, 
což v dnešní uspěchané době není úpl-
ně běžnou součástí našich životů. Sa-
motní občané, živnostníci či podnika-
telé pokud mohli, pomohli finančně, 
organizačně či fyzicky. Ve velké míře 
se na této akci podíleli rodiče, tetičky, 
strýčkové, babičky či dědečkové těch 
nejmenších.

Některým z nás již mezitím děti po-
vyrostly, a tak samotné dětské hřiště 
pro ně přestává být aktuálním. Ale po-
kud se tímto směrem zadíváme, je vi-
dět, že jsou další generace, které tento 
prostor využívají.

Rádi bychom touto cestou oslovili 
právě Vás a podělili se s Vámi o základní 
poznatky o fungování hřiště.

Samotné hřiště nemá správce a o čis-
totu okolí i vzhled se starají rodiče sami. 
Předpokladem pro to je ten fakt, že kaž-
dý z nás tráví volný čas raději v pěkném 
prostředí. K dispozici zde jsou odpad-
kové koše, které je možné v případě na-
plnění vysypat do kontejneru u Restau-
race U Čadilů. Veškeré drobné hračky 

jsou dodávány ze zdrojů samotných rodičů. 
Pokud je někdo z našich potomků poničí, je 
vhodné, a to i z výchovných důvodů, zajis-
tit výměnu. Květiny v truhlících většinou za-
jišťuje některá z maminek a stávají se opět 
věcí veřejnou, včetně péče o ně. 

I samotné hrací prvky potřebují pravi-
delnou údržbu – oprava houpadla, oploce-
ní a obnovení nátěru. Ve spolupráci s obec-
ním úřadem chystáme brigádní dny, kde 
bychom chtěli výše uvedené nedostatky 
a opravy realizovat. Byli bychom rádi za ja-
koukoliv pomoc z Vaší strany. 

Na závěr jedna prosba za nás i za vlast-
níky pozemku, na kterém se hřiště nachá-
zí. Pokud zde venčíte své pejsky, uvědomte 
si, prosím, že se nacházíte v okolí dětského 

Slavnosti vína

hřiště a na soukromém pozemku. Ten-
to prostor není veřejný záchodek, je 
to soukromý pozemek, za který Tj So-
kol Měchenice platí nájem Povodí Vlta-
vy a jenom díky dobré vůli je poskytnut 
k veřejnému užívání v době, kdy ho ne-

využívá Camp k podnikatelské činnos-
ti. Hlavně si zde ale hrají děti. 

Věříme, že nadšení občanů pro věc 
před čtyřmi roky nebylo marné a může 
přinášet užitek a radost i budoucím 
generacím. V tomto případě je jen na 
nás, zda si uvědomíme, že ono pomy-
slné „Naše“ není vždy jen prostor za na-
ším plotem, ale i prostředí, jež ho ob-
klopuje.

  Dětské hřiště

Inzerce

MINI-TRHY S VENKOVNÍ KAVÁRNOU
Série letních Mini-trhů s venkovní kavárnou 
Lunndonia. Kromě nabídky koření, domácí 
kosmetiky či klobás, masa, pečiva či kozích 

sýrů a mléčných výrobků, budeme venku i my 
s naší kavárnou Lundonia Café a nabídneme 
vám naši skvělou kávu Dacaffé přímo v teré-
nu. Podpořme společně náš venkovský život 

a sejděme se ve dvoře Vltavanky.

1xměsíčně v pátek: 
6. 6., 11. 7., 8. 8., 12. 9. 

Vždy od 9.00-18.00

Kavárna s dětským koutkem
Všechny dopolední lekce 

(cvičení i výukové) s hlídáním dětí

tel.: +420 733 336 610  eva.lundonia@seznam.cz  

www.lundonia.cz
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  Plánované 
a probíhající akce

DOPORUČUJÍCÍ RADY PRO SENIORY
JAK SE CHRÁNIT PŘED OKRADENÍM

* Peníze, doklady i klíče noste v příruční 
uzavřené tašce nebo kabelce vždy odděle-
ně. Berte si jen tolik peněz, kolik skutečně 
potřebujete.

* Peněženku uložte na dno nebo do spod-
ní části kabelky nebo nákupní tašky.

* Kabelku nebo tašku přes rameno nene-
chávejte viset na zádech, ale mějte ji stále 
na očích a chraňte ji rukama na boku nebo 
na břiše.

* Kabelku nebo tašku nepokládejte v ob-
chodech na police a nenechávejte ji v ná-
kupním vozíku. Nikdy ji neodkládejte s odě-
vem v šatně kina, divadla, restaurace, ani 
v čekárně u lékaře či na úřadech.

* Vyhýbejte se návalům mnoha lidí, tla-

čenice nahrává zlodějům a okradení může 
proběhnout bez povšimnutí.

* Čtete-li si v dopravním prostředku MHD, 
mějte své příruční zavazadlo pořád pod 
kontrolou.

* Ve vlaku si vybírejte kupé, kde už sedí 
další cestující a nenechávejte svá zavaza-
dla bez dozoru.

* Při výběru peněz z bankomatu si hlídej-
te soukromí. Dávejte pozor, jestlí vás někdo 

(Ne)bezpečný věk
Když víte, co vás může ohrozit, máte větší šanci se bránit

PODVODY NA SENIORECH

Dne 23. 8. 2014 se bude konat count-
ry festival k oslavám 100. výročí osady 
Údolí stínů. 

Na pozdzim 2014 plánujeme vítá-
ní občánků. Maminky dětí, mající trvalý 
pobyt v obci Měchenice v době naroze-
ní dítěte, obdrží do schránek pozvánku 
s přesným termínem akce. Prosíme, aby 
v případě, že se akce nebudou moci z ja-
kéhokoliv důvodu zúčastnit, zavolali na 
obecní úřad a předem se omluvily, aby-
chom obřad mohli co nejlépe napláno-
vat. 

Rozloučení s prázdninami se bude ko-
nat 6. 9. 2014 od 15.00 hod na dětském 
hřišti u potoka. Děti si budou moci zařá-
dit na skákacím hradu, zasoutěžit si. Při-
praveno pro ně bude i překvapení.

Město Mníšek pod Brdy Vás zve na kul-
turní akce z cyklu Mníšeckého kulturní-
ho léta, kdy se můžete těšit na koncert 
vokálního souboru Yellow Sister (18. 7.), 
The Tap Tap, Mezcla Orquesta, Aneta 
Langerová a Václav Neckář (19. 7.) nebo 
v září Javory. 
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nesleduje příliš zblízka. Vybírání z bankoma-
tů uvnitř bank či spořitelen je spolehlivější. 
Na ulici vybírejte peníze za asistence něko-
ho, koho znáte a důvěřujete mu.

* Nikdy se před nikým nechlubte svými 
úsporami nebo cennostmi, nepůjčujte cizím 
lidem peníze, neplaťte žádné zálohy podo-
mním prodejcům.

JAK PŘEDCHÁZET RIZIKU PŘEPADENÍ

* Vyhýbejte se odlehlým, nepřehledným 
a neosvětleným místům. Choďte raději frek-
ventovanějšími ulicemi.

* Kabelku nebo tašku noste v ruce či na 
rameni směrem od ulice, aby vám ji z vozov-
ky nemohl někdo vytrhnout a ukrást.

* Chce-li vám někdo kabelku ukrást, ne-
braňte se za každou cenu. Zdraví nebo do-
konce život jsou cennější než peníze!

* Po chodníku choďte raději dále od vcho-
dů domů, kde by mohl číhat případný pa-
chatel a mohl by vás vtáhnout dovnitř.

* Při vstupování do domu se pozorně roz-
hlédněte a nevcházejte tam s někým ne-
známým. Také ve výtahu nejezděte s ně-
kým, koho neznáte. Radši počkejte na výtah 
prázdný.

* Nepřijímejte doprovod nabízený nezná-
mými lidmi, i kdyby vypadali důvěryhodně. 
Ochota „pomocníka“ může být jen zámin-
kou k tomu, aby se dostal do vašeho bytu 
a tam vás okradl třeba i za použití násilí.

* Kdybyste měli pocit, že vás někdo sledu-
je, snažte se co nejrychleji dostat na místo, 
kde je nějaký obchod nebo více lidí, mezi ni-
miž budete bezpečnější.

* Kdyby vás někdo napadl, křičte i teh-
dy, když v blízkosti nikoho nevidíte. Mohl 
by vás uslyšet někdo za rohem a přispěchat 
na pomoc.

* V případě nutnosti můžete pro svou 
ochranu použít sprej (deodorant, lak na vla-
sy nebo slzný plyn), který nosíte v tašce či 
kabelce. Pachatele tím překvapíte, možná 
i odradíte a sami tak získáte čas na přivolání 

  
  

pomoci. Spuštění vašeho osobního alarmu 
může útočníka vylekat a přimět ho k útěku.

* Snažte se vyhnout čekání na liduprázd-
né zastávce hromadné dopravy, především 
v časně ranních nebo pozdně večerních ho-
dinách.

* V prázdné tramvaji nebo autobusu si se-
dejte co nejblíže k řidiči. Jeho blízkost může 
případného lupiče od zlého úmyslu odradit 
nebo vám v případě obtěžování či napadení 
řidič rychleji pomůže.

JAK SE VYHNOUT PODVODU

* Podvodníci využívají různé záminky 
a lsti, aby se dostali k vašim penězům. Chtějí 
vniknout do vašeho bytu a pokud z vás ne-
vylákají peníze přímo, ovládají řadu způso-
bů jak vás okrást.

* Nedůvěřujte neznámým lidem, nikoho 
cizího nevpouštějte do svého bytu.

* Nikdy hned neotvírejte dveře, nevíte-li, 
kdo je za nimi.

* Pořiďte si panoramatické kukátko, které 
vám umožní dobře si návštěvníka prohléd-
nout, Instalujte si na dveře bezpečnostní ře-
tízek, který udrží dveře jen pootevřené. Ně-
které věci tak můžete vyřídit bezpečněji.

* Zvoní-li opravář, pracovník úřadu či ji-
ných služeb (odečet plynu apod.) nechte 
si předložit jeho služební průkaz, nebo ješ-
tě lépe zavolejte na úřad nebo instituci, na 
kterou se pracovník odvolává. V případě ja-
kýchkoliv pochybností trvejte na tom, že 
o nabízenou službu nestojíte.

* Nepodléhejte lákavé vidině snadného 
zbohatnutí. Podomní nabídky výher v lote-
rii nebo výhodných koupí odmítejte – v na-
prosté většině jde o podvod.

* Udržujte dobré vztahy se sousedy 
v domě. Napiště si jejich telefonní čísla, 
v případě potřeby bývá jejich pomoc nej-
rychlejší.

* Důležitá telefonní čísla (policie, lékař, ha-
siči aj.) mějte viditelně blízko telefonu, abys-
te mohli co nejrychleji přivolat pomoc.

* Nepodvolujte se nátlaku ze strany rodin-
ných příslušníků, natož cizích lidí, k podpi-
su závažných dokumentů např. k převede-
ní bytu, domu nebo chaty nebo poskytnutí 
peněžních půjček. Vše si v klidu a pečlivě 
promyslete.

* Závažná rozhodnutí o vašem majetku 
konzultujte s právníkem, nechte si poradit 
od dalších věrohodných osob. Většina in-
stitucí a nevládních organizací, která posky-
tuje pomoc seniorům, nabízí i bezplatnou 
právní poradnu.

JAK ZABEZPEČIT MAJETEK

* Zamykejte vstupní dveře a zavírej-
te okna vždy, když opouštíte domácnost, 
i když jdete třeba jen na chvíli k soused-
ce nebo na krátký nákup. Pootevřená bal-
kónová okna nebo větrací okénka jsou pro 
zloděje-bytaře velkým lákadlem. Venkovní, 
bytové i balkónové dveře v noci zamykejte, 
i když jste doma.

* Bezpečnost bytu zvýšíte instalací bez-
pečnostních dveří nebo různých mechanic-
kých zábranných prostředků jako jsou např. 
bezpečnostní  štít a profilová cylindrická 
vložka, vrchní přídavný zámek, příčná a ce-
loplošná dveřní závora, pojistka dveřních 
závěsů jako zábrana proti vysazení dveří.

* Okna lze opatřit různými typy mříží 
apod. Moderní technika nabízí také využi-
tí domácího videotelefonu s elektromecha-
nickým ovládáním vstupních dveří (např. 
u rodinných domků, v nové panelové vý-
stavbě).

* Opouštíte-li byt nebo dům na delší čas 
(např. jedete na chatu nebo rekreaci), neza-
tahujte rolety a žaluzie, nevypínejte přívod 
elektřiny. Snažte se udržovat dojem, že jste 
stále přítomni. Vhodná je výpomoc mezi 
sousedy, mohou vám byt kontrolovat a pra-
videlně vybírat schránku.

* Můžete si pořídit elektronické spínací 
zařízení, které podle nastavení rozsvítí svět-
la, zapne rozhlasový přijímač, televizi apod. 
Opět tak vytváříte zdání, že jste doma.

* Pro případ, že byste přesto byli vykra-
deni, je vhodné mít vyfotografovány cenné 
věci, sepsána výrobní čísla apod. Tyto infor-
mace pomohou policii v pátrání a usnadní 
vaše jednání s pojišťovnami při likvidaci po-
jistné události.

* Stejně postupujte i u zabezpečení rek-
reačních obydlí.

* Nezapomínejte zamykat svůj automo-
bil. Můžete ho vybavit přídavným zaříze-
ním pro uzamčení řadící páky nebo volan-
tu. Je možné si opatřit i elektronické alarmy 
či imobilizéry zapalování.
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Okénko hovorové angličtiny

  

  Základní škola Davle

Uveďme si dnes několik velmi praktických 
kolokací, pomocí nichž snadno vyjádříme 
změnu nálad, pocitů a vůbec stavu věcí.

Potřebujete říci, že už vás ten film nudí 
a že chcete jít dělat něco jiného? Použijte 
sloveso get ve spojení get bored:

„I’ve got bored with the film! Shall we 
go and do something else?“ (použili jsme 
předpřítomný čas výrazu get bored, neboť 
se jedná o změnu v přítomnosti)

Vedle slovesa get nejčastěji použijeme 
sloveso become. Například chceme-li mlu-
vit o změně fyzických pocitů a nálad. Řek-
něte, že se vaše mamka naštvala, když jste 
přišli domů o půlnoci:

„Mum became angry when I arrived at 
home around midnight!“ (použili jsme mi-
nulý čas prostý slovesa become, neboť vy-
právíme co se stalo v uzavřené minulosti.)

Vítejte na čtvrté lekci angličtiny. Minule jsem vám slíbil, že zůstaneme u kolokací, čili ustálených spojení. Jak jsem se minule 
zmínil – není to sice něco, co jste nikdy neslyšeli, ale pohříchu to je téma, které učitelé ve školách a mnozí lektoři podceňují a co 
dostatečně nevštěpují svým studentům do paměti. Je to opravdu škoda, protože umíte-li používat kolokace, mluvíte skutečně 
anglicky a nikoli Czenglish!

Použijme nyní velmi typicky sloveso go 
v situaci, kdy mluvíme výhradně o změně 
nálady. Řekněte synovi, že se asi zblázníte, 
jestli neztlumí tu řvoucí hudbu:

„I will go mad if you don’t turn down the 
blaring music!“ (použili jsme budoucí prostý 
čas výrazu go mad v časovém souvětí, kde 
po spojce if musí být přítomný čas, a také 
velmi praktické frázové sloveso turn down, 
ve smyslu ztlumit zvuk přijímače)

Sloveso go velmi typicky použijeme i nyní, 
chceme-li mluvit o změně barvy. Řekněte, 
že rajčata ve vaší zahrádce už krásně zčerve-
nala a že se vám na ně už sbíhají sliny:

„Tomatoes in my garden have gone lovely 
red! They are making my mouth water!“ 
(opět jsme použili předpřítomný čas slovesa 
go, neboť se jedná o změnu, která se proje-
vila v přítomnosti a oblíbenou idiomatickou 

frázi make one’s mouth water – chceme-li 
říci, že se nám sbíhají sliny).

Chcete-li vyjádřit náhlou a mnohdy neče-
kanou změnu, použijte sloveso turn. Řekně-
tě, že šéf zfialověl vzteky, když se doslechl 
tu zprávu: „My boss turned purple when he 
had heard about the news.“ (použili jsme 
minulý čas prostý výrazu turn purple, neboť 
vyprávíme co se stalo v uzavřené minulosti 
a předminulý čas slovesa hear zde naznaču-
je, že šlo o náhlou událost v minulosti).

No tak vidíte! Pomocí několika jednodu-
chých kolokací lze snadno tvořit věty, které 
jsou pro mnohého začátečníka nepřekona-
telným problémem. 

Nashledanou příště u dalších praktických 
frází z hovorové angličtiny!  :))

Martin Kupka, lektor a překladatel
www.anglickylip.cz

Milí čtenáři, 
s příchodem léta přichází také finále 
tohoto školního roku. Pojďte si udělat 
představu o společné práci davelských 
učitelů a žáků. Každý čtenář si jistě do-
káže představit každodenní výuku 
a školní práci, nicméně naše škola kla-
de velký důraz i na učení se v přírodě, 
zážitky a prožitky. Pojďte nahlédnout – 
přehled je to pestrý, stejně tak jako sa-
motná učitelská a vychovatelská každo-
denní práce. 

Předletní čas je čas výletů a vycházek. 
Vydařený výlet s rozměrem historic-
kým, vlastivědným,  turistickým i morál-
ním podnikli žáci našeho 5. a 9. roční-
ku – sami se s vámi o zážitky podělí ve 
svém příspěvku. 

Davelská školní družina každý pátek 
vyráží na turistické výlety do našeho 
krásného okolí. Děti se často dostanou 
na zajímavá místa našeho okolí. Velký 
úspěch měly výlety do zahořanského 
údolí plného chatek poskládaných pěk-
ně podél čistého potoka či na skalnatý 
Třeštibok. Děti čeká též tradiční noční vý-
prava do skochovického kempu Lávka. 

Davelská škola se díky svým dlouhodo-
bým aktivitám v oblasti environmentální 
a ekologické výchovy pyšní titulem Ško-
la udržitelného rozvoje. Jednou z letoš-
ních aktivit v této oblasti byla oslava 
Dne Země – Odpadkový happening. Více 
o této povedené akci najdete v příspěvku 
našich deváťáků. 

Mezi rodiči našich žáků a přáteli naší školy 
je mnoho činorodých, kreativních a úspěš-
ných lidí, kteří chtějí svoje zkušenosti a zna-
losti sdílet s ostatními. Davelská škola ráda 
poskytne svoje prostory pro setkání a vzá-
jemné obohacování. Učíme se přeci po celý 
život – pro sebe, pro naše děti, pro naši práci 
a kde jinde se nad vzdělávacími projekty po-
tkávat než ve škole? Máte-li nápad a chuť do 
takových setkání, dejte nám, prosím, vědět. 

První setkání mělo voňavý rozměr – uči-
li jsme se pod vedením paní  Juřenčáko-
vé z Hvozdnice péct domácí kváskový 
chléb. V dalším setkání nás paní Vole-
šáková seznámila s výrobou skleněných 
korálků nad kahanem a několik z nás 
našlo i odvahu vytavit si svou vlastní 
perli. Cestopisný rozměr mělo pak vy-
právění paní Vopičkové – obrazně jsme 
s ní procestovali vzdálenou Tasmánii. 

Milí čtenáři, nezapomeňte se závě-
rem školního roku na okřídlené „za vy-
svědčení knihu“ – v davelské škole se 
snažíme o výchovu mladých čtenářů 
a budeme rádi za vaši podporu této od-
věké, krásné a vzrušující lidské zábavy!

Krásné prázdniny 
či dovolenou vám přeji!

Jana Hrubá, ředitelka školy 
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Dne 30. 4. 2014 se 9. třída zúčastnila spo-
lečně s 5. třídou celodenního výletu do 
Ústeckého kraje. Nejprve jsme vyrazili 
na horu Říp, kterou jsme zdolali za nece-
lých 30 minut, zpocení a vyčerpaní jsme 
nabrali další síly přímo na vršku, kde jsme 
se občerstvili a polenošili. Také jsme vidě-
li slavnou rotundu sv. Jiřího a Vojtěcha. 
Cesta dolů byla o něco příjemnější, pře-
sto musíme zmínit neuvěřitelný výkon 
paní učitelky Sváti, která se 2v1 nezasta-
vila a držela s námi krok po celou dobu. 
Naše další zastávka nebyla nejpříjemnější, 
přesto jsme byli svědky výjimečného zá-
žitku v podobě spatření jedné z části te-
rezínského koncentračního tábora – Malé 
pevnosti. Mohli jsme se vžít do kůže býva-
lých vězňů a na vlastní oči nahlédnout do 
jejích útrob. Bylo to velice poučné a to pro 
každého z nás.

Slovy se nedají vyjádřit pocity, kte-
ré jsme zažívali při názorné ukázce jejich 
hrůzných podmínek žití. Jsme rádi, že to 
byla jen velice záživná hodinová exkurze. 

Napsala: Dominika Julišová, 9. třída

POCITY ŽÁKŮ 5. TŘÍDY

Hora Říp
„Výlet na Říp se mi hodně líbil a rád bych 
se tam vrátil. Cesta nahoru byla do polovi-
ny ok, ale ke konci to stoupalo výš a výš. Na 
hoře jsme měli krásný pohled na rotundu 
sv. Jiří.“ Šimon

„Na Řípu se mi líbilo, že se dá jít až na 
vrchol hory. Je to hezká procházka. Na 
hoře jsme se dozvěděli informace o rotun-
dě.“  Nikča

Terezín
„Terezín byl depresivní. V půl kilometrové úzké 
uličce jsem se necítila dobře. Byla tam tma. 
Pokoje pro 400 až 600 osob byly příliš malé. 
Nechtěla bych v té době žít. Lidí, kteří tam mu-
seli být a umírali, je mi líto.“  Terka

„Líbilo se mi: plán útěku z Terezína, pod-
zemní chodby, odvšivárna a luxus dozorců. 
Bylo tam chladno.“ Honzík V.

„Je to pevnost i zároveň koncentrační tábor. 
Bylo v něm zabito přes 6 mil židů. Na začátku 
naší cesty bylo dříve přijímání židů. Je to tako-
vý dvůr s bránou, na které je německy napsá-
no, že práce osvobozuje. Ale to nebyla pravda. 
Potom jsme šli tam, kde židé spali. Je to asi 40 
m x 10 m velká místnost, kde spalo asi 80 lidí. 

Bylo tam 4-5 postelí v řadě. Jedna postel 
má na sobě další dvě. Postel je veliká asi 3 
m x 1 m a je ze dřeva. Na postelích neměli 
peřinu ani polštář. Museli spát na pouhém 
dřevě.“ Domča

„Na pevnosti se mi líbily cely, sprchy 
a temné uličky. Doporučuji navštívit. Prů-
vodci vám řeknou vše. Lze zakoupit i suve-
nýry. Před pevností je sedmimetrový příkop 
a také hřbitov. Z návštěvy Terezína si od-
náším dobrý pocit. Dozvěděl jsem se více 
o této velkolepé stavbě, jejíž výstavba trva-
la 10 let. Moc se mi líbila temná ulička, kte-
rá je dlouhá půl kilometru. Je to zážitek, na 
který se nezapomíná. Nejlepší pevnost, na 
které jsem kdy byl.“ Maty

„...Viděli jsme popraviště, které bylo po-
užito jen párkrát (Byli na něm popraveni 
vězni, kteří chtěli utéct). Zkusili jsme si, jaké 
to bylo, když v jednom pokoji bylo 20 osob. 
Opravdu se tam nedalo dělat nic jiného než 
stát.“ Hanka

„Když jsme procházeli chodbou, který 
byla 500 m dlouhá, neměla jsem moc dob-
rý pocit. Když průvodkyně vysvětlovala, jak 
se Němci chovali k židům, bylo mi úzko. 
V Terezíně bylo smutné podívání se na hro-
by, které byly po velké ploše naskládané 
vedle sebe. Bylo to tam smutné.“ Sabča P.

Výlet na Říp a do Terezína očima žáků
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Instalatérské práce

řešení havárií
možnost víkendových prací
příjezd v dohodnutém, 
vámi požadovaném termínu
zakázky na klíč

voda       kanalizace
plyn        topení

Inzerce

  

  Odpadkový happening davelské školy
ky ekokvízu a cestou sesbírat co nejví-
ce odpadků. Těch se nakonec  sebralo 
neuvěřitelných 25 kg, do předem při-
pravených modrých pytlů, za pomoci 
šikovných rukavic pod bedlivým dohle-
dem třídních učitelek.

Při této příležitosti jsme přesně ve 12 
hodin vyměnili náš Plastérius Davéli-
us Recykleris za náš, který jsme vybrali 
v celoškolním hlasování. Zasadili jsme 
ho s pomocí pana Ladislava Nevlidy 
z firmy Arbogard. Dub červený byl po-
řízen za peníze, které jsme vydělali sbě-
rem papíru, víček a dalších surovin. Jeho 
kmotry se stali pan starosta Jiří Prokůpek 
a pan místostarosta Jaromír Němec, 
kteří společně s námi zaujali čestné 
místo jeho opatrovatelů.

Všem zúčastněným děkujeme a dou-
fáme, že si od nás domů odnesli spous-
ty užitečných informací, díky kterým 
bude náš svět o něco zelenější.

Velké poděkování patří celému Eko-
týmu včetně Lídy Ježdíkové, kteří Od-
padkový happening několik týdnů pil-
ně připravovali. Děkujeme i Michalovi 
Ježdíkovi za tisk materiálů a paní Jitce 
Emlerové za odborný výběr stromu.

Za Ekotým Dominika Julišová 
a Simona Neprašová

Aktuální informace o dění v davelské 
škole najdete na www.zs-davle.cz a na-
šem Facebooku.

Letos jsme Den Země slavili v pátek 
25. 4. Odpadkovým happeningem. Eko-
tým a žáci, zejména 9. třídy, pilně při-
pravovali otázky ekokvízu a plakáty pro 
stanoviště Boření mýtů. Akce probíhala 
v parku naproti škole, kde jsme za po-
moci učitelů a žáků 8. a 9. tříd bořili od-
padové mýty.

Pokusili jsme se zbořit následujících 5 
mýtů o třídění obecně, což se nám, jak 
srdečně doufáme, podařilo.

1. Nemám doma místo na tolik košů 
– zde si děti mohly ověřit, že i z obyčej-
ně krabice lze pomocí samolepící fo-
lie vytvořit pěkný a užitečný doplněk 
do bytu.

2. Proč bych třídil, když to nikdo ne-
dělá – zde jsme spočítali, že většina 
žáků i učitelů odpad třídí a konkrétně 
jsme spočítali, že v pátek 25. 4. 2014 
z 225 přítomných žáků a učitelů, třídí 
187 osob což je 83,1%.

3. Svozové firmy to hází na jednu hro-
madu – na toto stanoviště přijel pope-
lářský vůz s ochotnými techniky a paní 
Budínovou z firmy AVE, kteří celé dopo-
ledne trpělivě vysvětlovali dětem prin-
cip svozu tříděného odpadu. Samozřej-
mě, každý kdo měl zájem, nahlédl do 
popelářského vozu a mohl zjistit, jak ta-
kový vůz funguje.

4. Barevných kontejnerů je málo, 
mám to k nim daleko – celorepubliko-
vá statistika praví, že barevné kontejne-
ry jsou od sebe vzdáleny 106 m a v ČR 
jich je 228 735. My jsme na tomto stano-

višti vyzkoušeli, že tuto vzdálenost není těž-
ké ujít ani, když jdeme ve dvojici se „sváza-
nýma“ nohama.

5. Třídit je móda, brzy to skončí – na tom-
to stanovišti se naši žáci 8. a 9. ročníku snažili 
dokázat, že třídění je pro naši planetu důle-
žité a lidí, co třídí, bude přibývat. A to pomo-
cí zeměkoule, kterou představoval lampion 
namalovaný na modro, s dokreslenou pev-
ninou. Děti na ní přilepovaly odpadky a tak 
si mohly živě prohlédnout (a stále mohou 

v prostorách šaten), jak by to dopadlo, kdy-
bychom se nestarali o zpracování odpadu. 

Dále jsme připravili naučnou a poučnou 
stezku pro žáky 1. – 7. tříd. Na stezce měly 
děti na 6-ti stanovištích odpovídat na otáz-

Vzdělání
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Zprávy z                    u

Milí rodiče a milé děti, v lesní školce Hvozdík proběhl zápis na školní rok 2014/2015. Kapacita školky zatím 
není naplněna. Pokud váháte, je-li lesní školka pro vaše děti vhodná, přijďte se do konce června podívat. 
Návštěvu prosím předem nahlaste.

 6. 6. jsme se na pozvání davelské 
školy vydali na Ekofest. Na obecní 
zahradě jsme nabídli spoustě školá-
kům, školkáčkům i dospělým tvoření 
z vlny. Využili nejen naše podněty, ale 
vymysleli hodně vlastních originálních 
výrobků.

 3. 6. jsme poprvé otevřeli 
jurtu i pro prarodiče. Přišlo 
jich pět (55-80 let) a strávili 
s námi skoro celý den. Zapojili 
se do ranního kruhu, vyšli si 
na vycházku a společně jsme 
poobědvali. V září se na ně 
a snad i na další těšíme.

 8. 6. jsme se sešli při domácím 
loutkovém divadle Renaty Kocevové 
O Šípkové Růžence. Pak jsme tvořili 
z vlny, předli na kolovratu a modelova-
li z barevného těsta.

  
    vzdělávací a výchovnou péči dětem  
 od 3 do 7 let zaměřenou na zdravý  
 tělesný i duševní rozvoj 
    pestrý a vyvážený program probí- 
 hající v lese u ovčí ohrady se záze- 
 mím v mongolské jurtě
     celotýdenní a celodenní provoz 
 (8-16 hodin) v přírodě ve skupině  
 max. 15 dětí s odpoledním 
 odpočinkem
     respektující přístup k dětem
   rodičům a prarodičům možnost   
 účastnit se školkového programu

CO NABÍZÍME?



12 13

T. J. Sokol

Vodácký oddíl zahájil  16. 5. 2014 svou 7. 
sezónu prvním setkáním dětského oddílu 
v rámci pravidelných schůzek. Ani předtím 
jsme nezaháleli. Věnovali jsme se přípravám 
na sezonu a absolvovali jsme už taky něko-
lik výprav.

První lednový den tohoto roku proběh-
lo zahájení vodáckého nového roku plav-
bou na přehradě za účasti až jedné lodi 
(...a to ani nebyla pořádná zima).  Pár dní na 
to, přesně 18. ledna,  jsme se sešli v sále pod 
obecním úřadem při promítání. Tentokrát to 
bylo z vodáckého putování na severu Fin-
ska.  V únoru jsme zase promítali z vodácké-
ho putování v Německu – ze Spreewaldu. 

Začátkem března jeden z vedoucích ab-
solvoval v rámci příprav a zvyšování odbor-
nosti šestidenní intenzivní kurz první po-
moci zážitkovou formou.  Dva vedoucí ještě 
čeká na podzim instruktorský kurz. V břez-
nu také proběhla oddílová schůzka členů, 
kde se projednávaly otázky dalšího směřo-
vání a činnosti oddílu, plán činnosti, členská 
základna, vybavení a další otázky související 
s naší činností i nečinností.

Před velikonočními svátky jsme se vyda-
li na první delší plavbu. Ve dnech 17. až 20. 
dubna jsme spluli Dunaj v úseku od Děví-
na po Novú Stráž. V rámci této výpravy jsme 
také navštívili maďarská ramena Dunaje. 
Za těch několik dní jsme absolvovali cca 
110 km na vodě tekoucí i stojaté po i proti 
větru. Mezi nejlepší zážitky patří plavba pod 
historickým Děvínem, přes samotnou Bra-
tislavu, ale nejhezčí byla bezesporu plavba 
po maďarských ramenech Dunaje.  Zřejmě 
v budoucnu sem bude směrovat nějaká 
naše delší výprava. 

V dubnu se zase promítalo. Tentokrát to 
bylo nevodácké putování manželů Přibilo-
vých, ale o to zajímavější. Zavítali jsme do 
severni Ameriky. Jednalo se o putování po-

dél řeky Sv. Vavřince a národní parky v On-
tariu.  V dubnu jsme také trochu brigádova-
li, i když toto je asi nejméně populární část 
našich aktivit. Zatím proběhly 3 brigády. Vy-
metli jsme pavučiny ve skladu lodí, uděla-
li trochu pořádek před sezonou a malinko 
doplnili vybavení. Pak jsme pro kemp za-
jistili molo a jeho osazení na potoce, s tím, 
že molo budeme také využívat při svých ak-
tivitách. Dále jsme vyčistili břeh potoka od 
náletové zeleně a staré kamenné schody za 
skladem lodí pro lepší přístup na vodu. Ještě 
nás čeká oprava poškozených lodí.

V květnu se pak zase pádlovalo. Do oblasti 
Spreewaldu v Německu z Měchenic zavítalo 

13 vodáků navnaděných únorovým promí-
táním.  V sobotu 17. 5. se konala valná hro-
mada TJ Sokol Měchenice, kde jsme měli 
své zástupce a poreferovali o naší činnosti 
v rámci tohoto spolku. Před tím měla pro-
běhnout tradiční plavba na kiliánský ost-
rov, která byla z důvodu nepříznivého po-
časí přesunuta o dva týdny později. Za to 
další sobotu se uskutečnilo pádlování na 
přehradě, kde ani počasí neodradilo někte-
ré zájemce, a tak se sešlo 10 vodáků. Vymet-
li jsme některé kouty, které s oblibou a často 
navštěvujeme s dětským oddílem – Ondatří 
zátoka, Hadí skála, Zahořanský potok. 

Kromě toho naši členové absolvovali i ně-
kolik turistických akcí a individuálních vo-
dáckých výprav jako pádlování na divokých 
řekách v Rakousku nebo na moři v Chorvat-
sku. Jeden z našich členů se pravidelně zú-
častňuje i tréninků a závodů dračích lodí 
v Praze. 

Koncem loňského roku naše řady doplni-
la další vedoucí, které děkujeme za spuštění 
a provozování našich internetových stránek 
a naše zviditelnění ve světe internetu. 

Letos byla zima skoupá na sníh a potoky 
v okolí jsou skoupé na vodu. Proto se nám 

letos nepovedlo splout zatím ani Kocábu 
a nebo jiné potoky. Snad to ale ještě deště 
napraví a užijeme si i potoků. 

A co nás čeká dál v tomto roce? Bude se 
asi hlavně pádlovat, pokud to počasí a vod-
ní stavy dovolí. Budou to akce podle plá-
nu činnosti, ale určitě se povede uskuteč-
nit také něco mimo tento plán. Největší akcí 
této sezony bude pádlování v Polsku a Lo-
tyšsku od 11. 7. do 26. 7. Budeme splouvat 
vodácky nenáročné řeky putovním způso-
bem s cílem dosáhnout moře po řece Gau-
ja v Lotyšsku. Akce je vhodná i pro rodiny 
s dětmi. Rádi uvítáme další zájemce o účast 
nejen na této plavbě. Dále v září, hned po 
zahájení školního roku, chystáme soutěž 
neobvyklých plavidel na Bojovském poto-
ce. Proto všichni malí i velcí plavci mohou 
už teď připravit svoje plavidla a hlásit se do 
této veselé soutěže.

Loni se nám povedlo rozšířit naše vyba-
vení o rodinný kajak pro tři osoby. Letos by-
chom rádi naši flotilu doplnili o deseti-ká-
noe. Samozřejmě budeme muset nějakou 
tu brigádu věnovat i opravám stávajícího 
lodního parku, případně výměně některých 
kousků za novější. Plánujeme na Bojovském 
potoce vybudovat improvizovanou slalo-
movou trať-brankoviště pro zlepšení výcvi-
ku našich členů. 

Pro členy dětského oddílu se letos snaží-
me připravit rozšíření nabídky našich akti-
vit o malé plachetnice. Už teď se setkáváme 
s velikým zájmem.  

Konec pravidelných vyjížděk na vodu 
předpokládáme v říjnu. To samozřejmě ne-
bude konec našich aktivit, protože budeme 
pokračovat v činnosti individuálními plav-
bami,  pěší turistikou a dalším kolem promí-
tání z vodáckých i nevodáckých cest. 

Stále probíhá nábor nových členů do dět-
ského oddílu, ale rádi přivítáme i dospě-
lé zájemce. Schůzky oddílu probíhají každý 
pátek od 17.00 do 19.00 hodin. 

Pro lepší informovanost našich členů, 
ale i veřejnosti, doporučujeme sledovat 
naše internetové stránky: http://vodaci-
mechenice.wenode.cz a facebook, kde se 
postupně snažíme zveřejňovat všechny po-
třebné informace a změny. 

Děkujeme obecnímu úřadu za poskytnutí 
sálu, promítací techniky a podporu naší čin-
nosti. Zároveň chceme poděkovat všem na-
šim členům a příznivcům za účast na našich 
akcích, vedení TJ Sokol za  podporu naší do-
savadní činnosti.

Těšíme se na další setkání na vodě i na 
suchu.                                                    Ján Gazda

Zprávy z vodáckého oddílu
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T. J. Sokol

Do konce fotbalové sezóny 2013/14 zbý-
vají odehrát 2 kola (v době uzávěrky ča-
sopisu) a naše A mužstvo je momentálně 
v tabulce na krásném třetím místě. Tabul-
ka je však nesmírně vyrovnaná, a tak bude 
jistě zajímavé sledovat poslední 2 kola 
a čekat, zda se v Měchenicích dočkáme 
umístění na stupních vítězů.

Už na podzim si vedlo A mužstvo po-
měrně úspěšně a s 20-ti body zaujímalo 
pěkné páté místo. Po dlouhé době jsme 
měli na soupisce početný kádr a tak se 
i stávalo, že se v utkání nedostalo na všech-
ny střídající hráče. Takto široký kádr se nám 
bohužel nepodařilo do jarních bojů udržet 
– Milan Prešinský odjel za prací do zahra-
ničí, Honza Píšek vyslyšel nabídku zahrát si 
Pražský přebor a Zdeněk Zahradník si po-
třeboval od fotbalu odpočinout. Navíc Pa-
vel Savko díky pracovnímu vytížení na Šu-
mavě je k dispozici každý třetí zápas. Kádr 
se tedy výrazně oslabil.

Zimní přípravu jsme pod vedením tre-
néra Karla Samka zahájili v polovině ledna 
a společně s naším mužstvem se připra-
vovalo i několik hráčů z Davle. Díky této 
spolupráci měly tréninky vysokou účast 
a mohla tak probíhat kvalitní příprava. 
Každé pondělí v hale v Davli a každou 
středu na velmi pěkné umělé trávě patří-
cí vodáckému oddílu Sparty jsme nabíra-
li fyzičku a fotbalovou praxi. Stejně jako 
v roce 2013 jsme se zúčastnili zimního tur-
naje v Jílovém. Základní skupinou jsme 
prošli bez prohry s jedinou remízou a v se-
mifinále jsme pak rozdrtili Radlík 7:0. Ve fi-
nále jsme si poradili s domácím Jílovým 
3:1 a mohli tak slavit vítězství v turnaji. 

Povzbuzeni vítězstvím v turnaji jsme 
v prvním jarním kole Okresního přeboru 
přivítali mužstvo Libčic. Na podzim jsme 
u nich schytali debakl 6:2 a tak jsme jim 
měli co vracet. A podařilo se. Po bezvad-
ném výkonu a dvou brankách Roberta 
Staňka a jedné Mirka Dleska a Lukáše Va-
locsaie jsme zvítězili 4:0. Také v následu-
jícím zápase na hřišti v Hostivici jsme se 
vezli na vítězné vlně. I přes neúčast naše-
ho dlouhodobě nejlepšího střelce Mirka 
Dleska jsme domácím vstřelili tři branky 
a zvítězili 3:1 (branky: Robert Staněk, Mi-
chal Janoušek a Jirka Šťastný). V domácím 
utkání proti Úhonicím jsme sice pokra-
čovali v dobré hře, ale již se nám střelec-
ky nedařilo a prohráli jsme tak 1:2 (bran-
ka Michal Janoušek). Ve čtvrtém kole jsme 
zamířili na hřiště beznadějně posledních 

Krňan, které v minulém kole získaly první 
tři body v soutěži. V tomto utkání se popr-
vé projevila omezená soupiska našeho ká-
dru. V základní sestavě tak musel nastoupit 
na pozici stopera Karel Samek a v útoku Míla 
Tichý. Utkání svou kvalitou vůbec nepřipo-
mínalo Okresní přebor. Od Krňan se tako-
vý výkon asi očekával, ale měcheničtí hráči 
se hře domácího týmu přizpůsobili. Naštěs-
tí ne natolik, abychom si z Krňan neodvezli 
3 body. Naše vítězství 5:2 zařídil dvěma góly 
Jirka Šťastný a jedním pak Míla Tichý, Lu-
káš Valoscai a Robert Staněk. Naopak proti 
Zbuzanům, které suverénně kralují Okresní-
mu přeboru, jsme se mnohem zkušenější-

mu a kvalitnějšímu soupeři herně vyrovna-
li a odehráli tak skvělých 75 minut. Poté se 
zranil Jindra Jenčík, a protože jsme nemě-
li žádného náhradníka, tak jsme dohrávali 
o jednoho hráče v poli méně. To se nakonec 
projevilo třemi obdrženými brankami v po-
sledních sedmi minutách – prohra 1:5 (bran-
ka Ondra Bílek). V dalším utkání v Psárech se 
do sestavy vrátil po čtyřech vynechaných 
zápasech Mirek Dlesk, ale ani jeho přítom-
nost nezabránila prohře 4:0. Naše předve-
dená hra byla daleko za očekáváním a do-
mácí si vítězství zasloužili. Po dvou prohrách 
jsme již potřebovali naplno bodovat. Doma 
nás čekal soupeř z Chotče, kterému jsme 
měli po podzimu co vracet. Dodnes cítíme 
křivdu za dva neregulérní góly, které jsme 
v Chotči obdrželi v posledních pěti minu-
tách a které nás připravily o vítězství. Suve-
rénním výkonem jsme Chotči nedali šanci 
a po dvou brankách Mirka Dleska a jedné 
Roberta Staňka, Lukáše Valocsaie a Pavla 
Savky jsme brali 3 body za výhru 5:1. V dal-
ším kole jsme jeli do Jílového, kde se nám 
tak dařilo v zimní přípravě.  Bohužel jsme 
neproměňovali šance, čehož využil soupeř, 
který bojuje o záchranu v soutěži a ze dvou 
šancí dal 2 branky – prohra 1:2 (branka Lu-
káš Valocsai).  V dalším domácím zápase se 

v Měchenicích představila Dobrovíz. Hrálo 
se ve velmi nepříznivých podmínkách za 
vytrvalého deště.  Ve vyrovnaném prvním 
poločase se ujala střela Standy Griščen-
ka. Ve druhém poločase nejprve vyrovnal 
hostující hráč, který využil kaluže, ve kte-
ré se zastavil míč a pohodlně srovnal skó-
re na 1:1. Pak už dávali góly jen domácí – 
dvakrát se trefil Mirek Dlesk a jednou Jirka 
Šťastný. Hosté prohru neunášeli a často až 
nepochopitelně nadávali na jakýkoliv ver-
dikt rozhodčího. Následující zápas v Čiso-
vicích se našim hráčům opravdu nepo-
vedl. Domácí si vlastním přičiněním moc 
šancí nevypracovali, ale stačilo jim trestat 
měchenické chyby v obraně. Po snížení 
na 1:3 (Mirek Dlesk) se zdálo, že bychom 
utkání mohli přeci jen zdramatizovat, ale 
po dalších zmatcích v obraně upravili do-
mácí na konečných 4:1 ve svůj prospěch. 
Zatím poslední zápas v jarní části (do uzá-
věrky časopisu) jsme odehráli v domácím 
prostředí proti druhým Holubicím. I přes 
řadu omluvenek se nám proti kvalitnímu 
soupeři podařilo nastřílet čtyři branky. Mi-
rek Dlesk vystřílel hattrick a velmi ochot-
ně jistě přispěje do týmové pokladny. Roz-
hodující branku pak vstřelil Jirka Šťastný. 
Po vítězství 4:3 má naše mužstvo aktuál-
ně 38 bodů, je na třetím místě, pouhý bod 
na druhé Holubice. Nechme se tedy pře-
kvapit, na jakém místě skončí měchenic-
ké A mužstvo.

A ještě krátce k dalším fotbalovým tý-
mům. Naše mládež se připravuje pod hla-
vičkou Povltavské fotbalové akademie, je-
jíž dobré výsledky jsou všeobecně známé.  
B mužstvo pokračovalo i na jaře v ne pří-
liš dobrých výkonech. Jediné jarní vítěz-
ství, doma proti Vonoklasům B, znamená 
konečné poslední místo v tabulce. Sta-
rá garda se pravidelně schází k sobotním 
turnajům a většinou se umisťuje na před-
ních příčkách. A posledním fotbalovým 
týmem jsou ženy. Společně s dalšími šesti 
kluby (Jesenice, Petrovice, Újezd nad Lesy, 
Čechtice, Velká Lečice a Radlík) hrají svou 
ligu „Holčiny cup“. A hrají ji skvěle. Pod ve-
dením Mirka Mrázka a Kuby Boudníka zís-
kaly naše ženy na jaře 5 vítězství a pouze 
jednou prohrály, což v konečném hodno-
cení soutěže znamenalo vítězství v Holči-
ny cupu. Blahopřejeme. 

Všem našim fotbalovým týmům přeje-
me do další sezóny mnoho úspěchů.

Miloslav Tichý

Hráči A mužstva po vítězství 
v zimním turnaji v Jílovém
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Ornitologické okénko

Strnadi

Hobby

  

Při vycházkách do okolí Měchenic není 
možné přeslechnout typický zpěv drobné-
ho pěvce, který nejčastěji posedává na ke-
řích podél cest. Je jím strnad obecný, nej-
hojnější zástupce našich strnadů. Jestli jste 
měli problém rozeznat ptáky, které jsem 
vám doposud v ornitologickém okénku po-
psal, tak v tomto případě tomu určitě bude 
naopak! Zpívajícího samce strnada obecné-
ho prostě nepřehlédnete. V každém přípa-
dě má krásně citronově žlutou hlavu. Žluté 
je i hrdlo a část břicha, takže takový strnad 
sedící na vrcholové větvičce keře je zdale-
ka nápadný, obzvláště v záři jarního a let-
ního slunce. Velmi nápadný je i jeho čer-
venohnědý kostřec – část těla, která ústí 
do ocasu. Tato barva vás na zlomek vteři-
ny upoutá ve chvíli, kdy kolem vás strnad 
obecný prolétne svým typicky houpavým 
letem. Ve společnosti samců lze pochopi-
telně spatřit i samice – ty jsou méně nápad-
né. Jsou celkově špinavě žluté, s výrazným 
tmavým podélným proužkováním.

Hned v první větě jsem se zmínil o tom, 
že strnada nepřeslechnete. Je to tak! Jeho 
tak typické ci-ci-ci-ci-ci-ci -bééé  patří ne-
odmyslitelně k náladě letního dne. Je slyši-
tetné zdaleka. Neméně typické je jeho vá-
bení sit-sit. Tyto projevy prostě patří k létu 
stejně jako bílé kumuly na jasně modrém 
nebi a závany horkého vzduchu. Znáte to: 
někdy v létě bývá takové vedro, že se ni-
kde nic nehýbe. A strnad obecný je jediný 
tvor v tuto chvíli, který vyzpěvuje! Mnoh-
dy po celý den.

Naši strnadi jsou víceméně stálí, pokud 
se přesouvají, tak se jedná spíše o potulky 
krajem. Zůstávají u nás i v zimě a tehdy je 
možné spatřit jejich hejna společně s pěn-
kavami a čížky. Mají tu výhodu, že se spo-
kojí se všemi možnými druhy semen, a tak 
dokážou přečkat i krutější zimu.

V nedávné době organizovala Česká spo-
lečnost ornitologická výzkum, jehož úče-
lem bylo mapování nářečí českých strnadů. 
Někdo si totiž povšimnul, že strnadi v růz-
ných částech naší republiky zpívají trochu 
jinak. Výsledky průzkumu, jehož se zůčast-
nily desítky lidí, skutečně  potvrdily, že naši 
strnadi používají při zpěvu různá nářečí.

Strnad obecný je zdaleka nejrozšířeněj-
ším strnadem nejen u nás, ale v celé Ev-
ropě. V okolí Měchenic jsem v minulých 
letech pozoroval ještě strnada lučního 
s jeho typickým zpěvem, který připomíná 
zvonění klíčů. I on rád vysedává na vrchol-
cích keřů a je o poznání větší než strnad 
obecný.  Nepřehlédnutelný je jeho masiv-
ní zobák a podélné skvrny na světlém bři-
še. Není sice v České republice tak zvlášt-
ní, ale v okolí Prahy je příjemnou raritou. 

Opakovaně jsem ho viděl v místech, kde 
Na Rovinách začíná pás keřů, který se pak 
táhne směrem k rokli Na Javorce, padají-
cí dolů do údolí Vltavy. Letos se tam ještě 
neobjevil, ale snad sem zavítá třeba v prů-
běhu léta.

Před  dvěma třema lety jsem ke své ra-
dosti na polní cestě ve Staré hoře – to je to 
neobdělávané pole uprostřed lesa nedale-
ko Koblovic domu Na jeřábu – zahlédl na 
chvíli strnada zahradního. Měl jsem oprav-
du radost, neboť tento pták, který v době, 
kdy moji rodiče byli mladí, byl stejně tak 
hojný jako strnad obecný, dnes předsta-
vuje jen zlomek jeho počtů. Poznal jsem 
ho hned – podle jeho zelenkavé hlavy 
a podélně proužkovaného šatu.

Nuže, vydejte se cestami do polí a pát-
rejte po kanárkovi naší zemědělské kraji-
ny! Mně vždycky svou přítomností a zpě-
vem potěší. Vždyť patří neodmyslitelně 
k létu!

Martin Kupka

Již patnáctým rokem provádím v okolí Měchenic, Sloupu a Hvozdnice pravidelné sčítání ptáků v rámci Jednotného programu 
sčítání ptáků, jehož garantem je Česká společnost ornitologická. Za   patnáct let jsem nashromáždil data, která se již dají po-
važovat za statisticky významná. Zjistil jsem, že se zde vyskytuje mezi 38-43 druhy ptáků. Na stránkách měchenického čtvrt-
letníku vám představuji druhy ptáků, které jsou v okolí Měchenic hojné, a které tudíž můžete často zastihnout na zahradách, 
v ulicích, nebo při procházce v lese či na poli.

  

Strnad obecný

Strnad luční

Strnad zahradní
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Pohádka

Jak pyšný kůň Baron ztratil slávu, ale našel štěstí

  

Baron byl krásně urostlý černý kůň. 
Bydlel v pěkné stáji na okraji lesa a kaž-
dé ráno vstával brzy, aby mohl trénovat 
skákání a běhání. Byl to totiž sportovní 
kůň a byl na to velmi hrdý. Měl za sebou 
již mnoho úspěšných závodů a z každé-
ho si přivezl krásnou blýskavou medaili 
a barevný diplom.  

Ve stáji s ním bydlelo ještě několik dal-
ších koní a poníků. Baron nevěděl, co celé 
dny dělají a myslel, že se celý den povalu-
jí ve stáji nebo se pasou v ohradě venku. 
Často se proto nad nimi vytahoval: „Tak 
co, vy lenoši, zase jste celý den zaháleli 
v ohradě, zatímco já jsem tvrdě trénoval 
na závody?“ Jeden kůň se už nadechoval, 
že mu něco odpoví, ale starý poník ho za-
razil: „Jen ho nechej, vejtahu. Však sám 
časem pozná, že závodění není v životě 
koní jedinou radostí.“

Kdyby starý poník věděl, jak moc jsou 
jeho slova pravdivá a jak rychle se přiblí-
ží události, jež změní život pyšnému Ba-
ronu. Ten zatím pilně trénoval a na zá-
vodech sklízel jeden úspěch za druhým. 
Jeho pýcha rostla a na své sousedy ve 
stáji se stále více poškleboval, cenil na ně 
žluté zuby a vyplazoval jazyk. 

Jednoho deštivého rána dorazil Baron 
se svým jezdcem do místa dalšího závo-
du. Překážky na koňské skákání byly ro-
zestavěné, tráva čerstvě posekaná a vše 
bylo připraveno na zahájení závodu. Ale 
lidé pořád chodili a dohadovali se, zda 
v tomhle počasí závod vůbec odstarto-
vat. Nepršelo sice moc, ale tráva byla tro-
chu mokrá a hrozilo, že některý koník na 

mokré zemi uklouzne, a mohl by se pora-
nit. Po chvíli však přestalo pršet a vysvitlo 
sluníčko. To rozhodlo a závod byl zahájen. 
Vše šlo krásně, koníci skákali, běhali a byla 
radost se na ně dívat. Jezdci byli slavnost-
ně vyzdobení a všichni si užívali krásného 
dne. Jenže pak se to stalo. Baron právě mířil 
na svou poslední překážku. Sluníčko mu ale 

zasvítilo do očí, on správně neodhadl chví-
li, kdy se musí odrazit ke skoku, uklouzl na 
mokré trávě a svalil se na zem. Jeho velké 
těžké tělo se skácelo do trávy a on zůstal ne-
hybně ležet. Jezdec, který stačil seskočit, se 
k němu ihned rozeběhl, stejně jako další lidé 
kteří mu spěchali na pomoc.

Když se Baron probudil, ležel opět ve své 
stáji. Pomalu otočil unavenou hlavu a sna-
žil se vzpomenout, co se vlastně stalo. A pak 
to uviděl. Jeho přední noha byla v sádře. „To 
né“, zanaříkal Baron. Moc dobře věděl, co to-
hle pro koně znamená. Už nikdy nebude tak 
dobře skákat a závodění pro něj tímto skon-
čilo. Rozplakal se. Život pro něj ztratil smy-
sl. Starý poník, který stál opodál, k němu při-
šel blíž a šťouchl do něj čumákem. „Nebuď 
smutnej, Barone,“ utěšoval ho, „uvidíš, kolik 
toho ještě zažiješ, a že to bude zábava a ra-
dost.“ Baron se na něj podíval a utřel si slzy. 
„Vážně?“ rozzářily se mu oči. Poník kývl a pak 
mu dlouho něco tiše vyprávěl.

Za několik měsíců, když už měl Baron sád-
ru sundanou a nohu uzdravenou, přišel ten 
den. Vrata jeho stáje se otevřela a v nich stál 
ošetřovatel se sedlem v ruce. „Už je to tady!“ 
rozzářil se Baron a ochotně si šel pro sedlo 
a uzdu. I ostatní koně už byli osedlaní a při-
pravení. V dobách, kdy Baron závodil, vů-

bec netušil, že i ostatní koně mají svoje 
sedla, a že někoho vozí. Ale starý poník 
mu všechno prozradil a tak Baron dob-
ře věděl, co bude nyní následovat. Hroz-
ně moc se těšil, a když uslyšel ze dvora 
dětský smích a veselé povídání, nemohl 
se dočkat. Pak se otevřela vrata a děti se 
nahrnuly dovnitř. Každé si vybralo jedno-
ho koníka a vyšvihlo se do sedla. K němu 
přišla malá holčička, pohladila ho po ču-
máku, poplácala po krku a vyhoupla se 
do sedla. Pak pomalu vyjeli ven. Byl nád-
herný slunečný den. Všechno se zelena-
lo a kvetlo. Baron nasál vůni a zhluboka 
si vydechl. „To je nádhera!“ usmál se pro 
sebe. Skupinka koní zamířila přes louku 
k lesu. „Užívej si to Barone, tohle je teď 
tvoje nové zaměstnání. Budeš s námi 
vozit děti a učit je pěkně jezdit,“ zasmál 
se starý poník a předběhl Barona. Ten se 
štěstím celý rozzářil, vždyť bude zase jez-
dit a bude trénovat. Sice nebude za hlav-

ní hvězdu tentokrát on, ale to mu už vů-
bec nevadilo. Jeho pýcha úplně zmizela. 
Holčička ho podrbala za ušima, pobídla 
ho a Baron se vesele rozeběhl za ostat-
ními k lesu. 

Jana Porkátová

  



16

Měchenický čtvrtletník – číslo 2/2014, ročník 4, vychází dne 16. 6. 2014. Vydává obec Měchenice. Šéfredaktorka: Kateřina Gavlasová. Redakční rada: Ing. Tomáš Hampl, 
Ing. Miloslav Tichý, Kateřina Gavlasová. Redaktoři: J. Porkátová, P. Potůčková, M. Kupka, J. Hrubá, K. Gavlasová, B. Budilová, J. Skala, M. Tichý, J. Gazda, A. Česáková. Foto 
archiv. Grafická úprava: Jana Niedermayerová. Tisk: TISKÁRNA KALIBA. Náklad 300 ks.  ISBN MKČRE 20202.  Adresa redakce: Obecní úřad Měchenice, Hlavní 4, 252 06 Měchenice, 
e-mail: ctvrtletnik@gmail.com. 

Mikroregion

Na následujících řádkách Vám, milí čtenáři, budeme představovat jednotlivé obce ze svazu obcí Mníšecký region,

jehož jsme členem. Druhou obcí, se kterou se můžeme blíže seznámit,  je Bratřínov.

Bratřínov

Pověst o založení obce – jak se předává 
dalším generacím – praví:

„Před dávnými časy přišli do míst, kde 
dnes obec stojí, dva bratři, kteří si hleda-
li nové sídlo. V lesní rokli nalezli vydatný 
pramen vody – podmínku dobrého osíd-
lení, a proto se rozhodli, že v těchto mís-
tech založí nový domov. Úmysl svůj také 
skutečně provedli, a tak vznikla nová osa-
da – vesnička, která podle svých zaklada-
telů, bratří, byla pojmenována Bratřínov.“

I když Bratřínovské hradiště bylo osíd-
leno zřejmě dříve, první písemné zmínky 
v kronikách jsou z roku 1 100. Tento rok je 
rokem založení obce Bratřínov.

V Bratřínově samotném i v jeho širo-
kém okolí se všude dobývalo zlato, ať do-
lováním nebo rýžováním. Po této činnos-
ti zůstalo v kraji mnoho jam a rýh. Od nich 
jsou odvozeny i některé současné místní 
názvy – V Jamách,V Kopaninách, V Do-
lech, Suchý důl.

Dne 5. dubna 2007 převzala Obec Brat-
řínov rozhodnutí o schválení návrhu 
na znak a vlajku v Poslanecké sněmov-
ně.Vzhled znaku a vlajky obce prezen-
tují dávnou minulost Bratřínova a jeho 
bezprostřední okolí. Najdeme v nich pro-
to především symboliku bratřínovského 
hradiště (palisádové kůly). Místní kaplič-
ku symbolizuje figura zvonu se závěsem, 
říčku Kocábu vlnité břevno v hlavě štítu. 
Dominantní zelená barva je barvou lesů, 
zlatá připomíná někdejší dolování a rý-
žování zlata na Kocábě. Ze vzhledu zna-
ku vychází i zjednodušený vzhled obecní 
vlajky, respektující zásady a zvyklosti sou-
časné české vexilologické tvorby. 

V současné době má Obec Bratřínov  
165 trvale žijících obyvatel a 75 rodin-
ných domů..

K obci Bratřínov neodmyslitelně pat-
ří osada v údolí říčky Kocáby, čítající 145 
chat. Vznikla v letech velkého rozvoje 
trampingu v Čechách, první chatu zde 
postavil šerif v roce 1933 a pojmenoval ji 
Askalona. U chaty vybudovali rovněž vo-

lejbalový kurt .  Askalona si do svého názvu 
vložila S. O. – tj. sportovní osada. V jarních 
a letních měsících určitě můžeme doporu-
čit procházku od kapličky v centru obce do 
údolí Kocáby, na Askalonu.

Jedna z nejkrásnějších a nejhumánněj-
ších lidských vlastností je pomoc v těž-
ké chvíli svému bližnímu – sousedovi. Jistě 
i tato myšlenka byla u zrodu dobrovolné-
ho hasičského sboru v Bratřínově. Ustavují-

cí schůze se konala dne 20. ledna 1920, tak-
že v roce 2015 oslaví  SDH Bratřínov již 95 let 
svého trvání.

Za uplynulá léta bohudík dochází k požá-
rům jen zřídka. V roce 1990 vznikl neopatr-
ností malých dětí požár pole obilí u Průho-
nu. Další případ se váže k roku 1992, kdy 
došlo v obytném domě ke samovznícení 
briket.

Jak jsme zmínili , naštěstí na katastru obce 
Bratřínov, nehoří...  Dobrovolní hasiči ale vý-
znamně pomáhají při likvidaci škod způ-
sobených povodněmi a silnými větry, kte-
ré jsou  bohužel  v posledních letech stále 
častější a stávají se nevítanou součástí na-
šich životů.

Obecní úřad společně s dobrovolný-
mi hasiči organizují každoročně něko-
lik kulturních a sportovních akcí, které 
dávají i v dnešní hektické a uspěchané 
době lidem možnost pobýt spolu. Tyto 
akce snad alespoň trochu zamezí tomu, 
aby soused pro souseda znamenal pou-
ze anonymní vizitku na dveřích.

Bratřínováci se pravidelně sejdou při 
úklidu obce na jarní a podzimní brigádě. 

Pobaví se při Pálení čarodějnic, na Posví-
censké zábavě a Masopustu. Pro děti po-
řádají, za významného přispění místního 
Mysliveckého sdružení,  Dětský den, Svá-
tek strašidel a Mikulášskou besídku. Pro-
táhnou si tělo při tenisovém turnaji nebo 
na pochodu po okolí. Společně navští-
ví divadelní představení nebo se sejdou 
v místní knihovně. Prostě píší dál svou 
historii malé středočeské vesnice…

Takže na viděnou v Bratřínově, kupří-
kladu  15. března 2014, kdy se v pravé 
poledne vydá obcí, od hospůdky „U Ho-
linků“, masopustní průvod…

Alena Česáková, starostka


